
 

 

 

  

  
    

 الميثاق
  

كادمية الهيئة الإدارية لأ

 الفيصل الدولية

  

   

 إسلامية وفق هويةالريادة في التعليم ب :رؤيتنا  

  .معتمدة محلياً ودولياًر معايي
  



  

 

 

يشكّل هذا الميثاق الأداة الأساسية للحَوْكمة في أكاديمية الفيصل الدولية، ويعلو على جميع السياسات والإجراءات والممارسات  

 .الأخرى الخاصة بالحَوْكمة

 هيكل الحوكمة

الرئيس ونائب الرئيس . 1  

يعُدّ الرئيس ونائب الرئيس أوصياء مخلصين على رؤية وأهداف وقيم وهوية مدارس أفيا. ومن منطلق التزام عميق، يقدّمان 

التوجيه الاستراتيجي والدعم المستمر والإشراف الواعي لفريق القيادة العليا، بما يضمن نجاح المؤسسة واستدامتها ونزاهتها على  

. المدى الطويل  
.  

 الأسماء  المهن المنصب التوقيع 

عضو هيئة تدريس بجامعة  الرئيس 

 قطر

ئسة  االسيدة/ ر

  الدوسري
الرئيس التنفيذي لمجموعة  نائب الرئيس  

 الفيصل 

السيد/ أحمد عبد  

  اللطيف المجذوبة
  

فريق القيادة العليا . 2  

فريق القيادة العليا دورًا محوريًا في تقديم القيادة الرؤيوية، والإدارة الفعّالة، وتهيئة بيئة داعمة تسهم في تحقيق نتائج متميزة   لعبي 

في التعليم والتعلّم. ويعُدّ تأثيرهم أساسيًا في تشكيل ثقافة المدرسة، وتعزيز التميز الأكاديمي، وضمان تجربة إيجابية للطلاب  

.والموظفين ومجتمع المدرسة بشكل عام . 

ويعمل الفريق كحلقة وصل أساسية بين مجلس الأمناء والأنشطة التشغيلية للمدرسة، حيث يضمن توافق العمليات اليومية مع 

على الرسالة والأهداف التي يحددها المجلس. كما يتحمّل مسؤولية الإشراف على وظائف المدرسة اليومية وتنفيذها، مع الحفاظ 

.التركيز على القيم الجوهرية للمدرسة، وضمان مستويات عالية في مجالي التعليم والتعلّم . 

 

 الأسماء  المنصب الصفة التوقيع 
  السيدة/ كوثر حسن عليان المديرة عضو  

ادية طاهر سالسيدة/   نائبة المديرة  عضو    

نائب رئيس الشؤون  عضو  

 الأكاديمية 

رةقالسيد/ مراد بو   

 

يتكوّن مجلس الحوكمة من الرئيس ونائب الرئيس وفريق القيادة العليا، ويضطلع بدور شامل وفعاّل في توجيه المسار العام 

للمدرسة، وإدارتها، وضمان نجاحها. ويسُهم هذا الهيكل الموحّد للحوكمة في تعزيز التعاون الفعّال، واتخاذ القرارات  

 .الاستراتيجية، وتحقيق التوافق بين قيادة المدرسة ومجلسها الإداري

 علاقة الرئيس ونائب الرئيس بفريق القيادة العليا 

يعمل مجلس الحوكمة بشكل وثيق مع فريق القيادة العليا لتوفير الإشراف الاستراتيجي وضمان توافق العمليات مع   :التعاون -

. ةالمدرس رسالة  

.ةيقوم مجلس الحوكمة بمراجعة أداء فريق القيادة العليا بانتظام لضمان التميز الأكاديمي والكفاءة التشغيلي :تقييم الأداء -  

يقدّم مجلس الحوكمة التوجيه والدعم لفريق القيادة العليا في تنفيذ السياسات والمبادرات الاستراتيجية وضمان  :الدعم والإرشاد -

.رفاهية مجتمع المدرسة . 

 

 

 



  

 

 

:معايير الأهلية  

الالتزام برؤية ورسالة المدرسة أ.   

.إثبات التوافق مع رؤية ورسالة وقيم المدرسة والالتزام بها -  

. الاستعداد لتقديم الوقت والجهد والخبرة لدعم نجاح المدرسة على المدى الطويل -  

 ب. الخبرة والتجربة ذات الصلة 

. خبرة في القيادة التربوية، تطوير المناهج، طرق التدريس، أو الإدارة المدرسية :التعليم  

. خلفية قوية في الإدارة المالية، إعداد الميزانيات، المحاسبة، أو جمع التبرعات لدعم الحوكمة المالية الرشيدة : يةالمال  

.معرفة بالأطر القانونية، والامتثال، والمتطلبات التنظيمية في التعليم وفق قوانين دولة قطر  :القانون   

.خبرة في التوظيف، إدارة الأداء، وتطوير الموظفين :الموارد البشرية  

. خبرة في القيادة الاستراتيجية، التخطيط، أو تطوير الأعمال للمساهمة في النمو طويل المدى للمدرسة: التخطيط الاستراتيجي  

ة. خبرة في العلاقات المجتمعية أو الشراكات التي تعزز العلاقات الإيجابية مع أصحاب المصلح: المشاركة المجتمعية  

 ج. مهارات القيادة والحوكمة

.القدرة على القيادة في أدوار سابقة، مع خبرة في الحوكمة أو المشاركة في مجالس الإدارة اثبات -    

.القدرة على المساهمة في صنع القرارات الاستراتيجية، والتفكير النقدي، وحل المشكلات -   

. فهم هياكل الحوكمة، وتطوير السياسات، ومسؤوليات الإشراف -  

 د. الالتزام بالتنوع والشمول 

ة. الالتزام بتعزيز التنوع والعدالة والشمول داخل مجتمع المدرس  

 الالتزام بتعزيز التنوع والإنصاف والشمول داخل مجتمع المدرسة

 .فهم الاحتياجات الخاصة للفئات الطلابية المتنوعة وأهمية خلق بيئة تعليمية شاملة

 .يخدم كل عضو في المجلس مدة خمس سنوات، مع إمكانية إعادة التعيين لمدة إضافية :مدة العضوية .1

 .يتم ترشيح أعضاء المجلس واختيارهم بناءً على مهاراتهم وتوافقهم مع رسالة المدرسة :الاختيار .2

في حالة وجود شاغر، يسعى المجلس إلى اختيار مرشحين يستوفون المعايير اللازمة ويلتزمون بأهداف  :الشواغر .3

 .المدرسة

 مدونة السلوك والأخلاقيات 

 .يجب على أعضاء المجلس الحفاظ على سرية القضايا الحساسة الخاصة بالمدرسة :السرية •

يجب على الأعضاء الإفصاح عن أي تعارض في المصالح والتنحي عن المناقشات أو القرارات ذات   : تعارض المصالح •

 .الصلة

 .يجب على أعضاء المجلس أن يتصرفوا دائمًا بما يحقق المصلحة الفضلى للمدرسة ومجتمعها :النزاهة •

 :المسؤوليات 

 :ما يلي –على سبيل المثال لا الحصر  –يتحمّل المجلس مسؤولية ضمان تحقيق الأهداف الأساسية، والتي تشمل 



  

 

 

وضع المبادئ التوجيهية، ومراجعتها بشكل دوري، وتجسيدها والترويج لها، بما في ذلك الرؤية والرسالة والقيم   :المبادئ . 1

 .الجوهرية لمدارس أفيا

، (SLT) وضع الخطة الاستراتيجية، ومراجعتها بشكل دوري، وضمان تنفيذها من قبل فريق القيادة العليا :الاستراتيجية . 2

 .وقياس أدائهم وفقًا لها

معرفة وفهم وضمان التزام مدارس أفيا بقوانين دولة قطر ولوائح وزارة التربية والتعليم والتعليم  :الامتثال التنظيمي . 3

 .العالي

على سبيل المثال لا   –ضمان تطوير وتنفيذ السياسات والإجراءات التشغيلية المهمة، بما في ذلك  :السياسات والإجراءات . 4

حماية الطلاب، الصحة والسلامة، التعليم، مزايا الموظفين وتعويضاتهم، التدريب، تكافؤ الفرص، عدم التمييز،   –الحصر  

 .والقبول

ضمان التفويض المناسب للمهام الإدارية والتشغيلية إلى فريق القيادة العليا، والاعتماد على مشورته في هذه   :التفويض . 5

 .المسائل

ضمان وجود السياسات والإجراءات والأفراد الكافيين لحماية الأصول المالية والمادية،   :الأصول المالية والمادية . 6

 .واستخدامها بكفاءة ودقة، بما في ذلك ضمان تدقيق الحسابات المالية مرة واحدة على الأقل سنويًا من قبل شركة مرموقة

 .تعيين وإدارة وإنهاء خدمات فريق القيادة العليا :التعيين . 7

 .تقديم المشورة والرأي والخبرة للمدير بشأن المسائل التشغيلية :الاستشارات . 8

رفع تقارير إلى مجتمع مدارس أفيا مرة واحدة على الأقل في كل عام دراسي من خلال تقارير مكتوبة،  :التقارير السنوية . 9

 .تتضمن معلومات عن الإدارة العامة والأداء الأكاديمي للطلاب

محاضر   –على سبيل المثال لا الحصر   –ضمان حفظ السجلات المناسبة للمجلس، بما في ذلك  :حفظ السجلات .10

 .الاجتماعات، القرارات، وسجل الحضور

 

 الاجتماعات وعملية اتخاذ القرار 

 .مرات في السنة. ويمكن عقد اجتماعات خاصة عند الحاجة [X] يجتمع مجلس الحوكمة ما لا يقل عن :عدد الاجتماعات •

 .من الأعضاء، بمن فيهم الرئيس أو نائب الرئيس [X] يتحقق النصاب القانوني لاتخاذ القرارات بحضور :النصاب القانوني •

 .تتُخذ القرارات بالتوافق، أو بالتصويت بالأغلبية عند تعذّر الوصول إلى توافق :اتخاذ القرارات •

 

 :أنشطة المتابعة والتقييم من قبل مجلس الحوكمة

تعُد المتابعة المنتظمة للمدرسة من قبل مجلس الحوكمة أمرًا أساسيًا لضمان التزام مدارس أفيا برسالتها وأهدافها وتوقعات أدائها. 

 :وتشمل بعض أنشطة المتابعة الرئيسية ما يلي

 تحديد أهداف واضحة ومؤشرات أداء  . 1

ضمان أن تكون الأهداف الاستراتيجية ورسالة ورؤية المدرسة محددة بوضوح ومتوافقة مع  :التوافق الاستراتيجي )أ

 .توقعات مجلس الحوكمة

 :(KPIs) مؤشرات الأداء الرئيسية)ب 

يجب على مجلس الحوكمة وضع مؤشرات أداء رئيسية قابلة للقياس والاتفاق عليها عبر مجالات مختلفة )الأداء الأكاديمي،  

 .الصحة المالية، رضا الطلاب والموظفين، نمو أعداد المسجلين، وغيرها(، بحيث تكون بمثابة معايير لمتابعة التقدم

 

 :وضع جدول منتظم للمتابعة .2

تحديد مواعيد منتظمة للاجتماعات )شهرية أو ربع سنوية( لمراجعة أداء المدرسة. ويسُتفاد من هذه  :اجتماعات المجلس )أ

 .ومعالجة مجالات الإشراف الأساسية (SLT) الاجتماعات لمناقشة تقارير فريق القيادة العليا

إجراء مراجعة سنوية متعمقة للأداء العام للمدرسة، بما في ذلك التقدم المحرز نحو الأهداف  :المراجعات السنوية)ب

 .الاستراتيجية ومؤشرات الأداء الرئيسية

تنفيذ تقييمات دورية لمتابعة التقدم وإجراء التعديلات الاستراتيجية عند الحاجة. وتتيح هذه التقييمات   :التقييمات الدورية )ج

 .التدخل في الوقت المناسب



  

 

 

 :التقارير المنتظمة من فريق القيادة العليا والوسطى . 3

تقديم تقارير منتظمة إلى   (MLT) وفريق القيادة الوسطى (SLT) يجب على فريق القيادة العليا :التقارير الشهرية والربع سنوية )أ

 :مجلس الحوكمة تغطي الجوانب الأساسية لعمليات المدرسة، بما في ذلك

 .تقدم الطلاب، تحديثات المناهج، نتائج التقييمات، وتقييمات المعلمين :الأداء الأكاديمي  )ب

 .تقارير الميزانية، النفقات، الإيرادات، والتوقعات المالية المستقبلية :الصحة المالية )ج

 .تقارير عن سلوك الطلاب، الحضور، استبقاء الموظفين، والتطوير المهني :رفاهية الطلاب والموظفين )د

 .تحديثات حول الامتثال للوائح، بروتوكولات الصحة والسلامة، وأي مسائل قانونية :الامتثال والسلامة )هـ

 القيام بزيارات منتظمة للمدرسة . 4

ينبغي لأعضاء المجلس القيام بزيارات منتظمة للمدرسة لمتابعة سير عملية التعليم والتعلّم، وإجراءات   :الزيارات المجدولة)أ

 .الحماية، والمرافق، ومشاركة الطلاب، والثقافة العامة للمدرسة. ويمكن إجراء هذه الزيارات بشكل ربع سنوي أو نصف سنوي

 .القيام أحيانًا بزيارات غير معلنة لضمان الحصول على صورة حقيقية عن البيئة اليومية في المدرسة :الزيارات غير المجدولة )ب

خلال الزيارات، يتم جمع آراء الطلاب والمعلمين والموظفين للحصول على تصور حول معنويات المدرسة   :جمع الملاحظات )ج

 .وفعالية عملياتها

 إنشاء لجان لمجالات إشراف محددة . 5

مسؤولة عن متابعة الأداء الأكاديمي، ومراجعة المناهج الدراسية، وضمان تحقيق الطلاب للمعايير الأكاديمية   :اللجنة الأكاديمية )أ

 .أو تجاوزها

 .تشرف على الأداء المالي للمدرسة، وتوافق على الميزانيات، وتضمن الاستخدام المسؤول للموارد :اللجنة المالية )ب

الحوكمة والامتثال )ج التنظيمية والإدارية   :لجنة  الهيكلية  أن  القانونية والتنظيمية، وتتحقق من  بالمعايير  المدرسة  التزام  تضمن 

 .تعمل بفعالية

تتابع بروتوكولات السلامة، وبرامج الرفاهية الخاصة بالطلاب والموظفين، والبنية التحتية   :لجنة الصحة والسلامة والرفاهية )د

 .للمدرسة

 (SLT) إجراء تقييمات منتظمة لأداء فريق القيادة العليا. 6 

 .إجراء تقييمات رسمية لأداء فريق القيادة العليا، مع التركيز على فعاليتهم في تحقيق أهداف المدرسة :المراجعة السنوية للقيادة  )أ

جمع آراء المعلمين والطلاب وأولياء الأمور والموظفين لتقييم فعالية قيادة فريق القيادة  :درجة(  360تغذية راجعة شاملة ) )ب

 .العليا

 .بناءً على تقييم الأداء، يتم وضع أهداف واضحة وخطط تحسين لفريق القيادة العليا عند الحاجة :خطط عمل )ج

   مراقبة الامتثال للسياسات والمعايير القانونية . 7

   .أ( الامتثال التنظيمي: التأكد من امتثال المدرسة للقوانين المحلية والإقليمية والوطنية فيما يتعلق بالتعليم والصحة والسلامة

   .ب( الالتزام بالسياسات: مراجعة الالتزام بسياسات المدرسة بانتظام، مثل سياسات القبول والشمولية والحماية وإدارة الموظفين

 .ج( تدقيق الصحة والسلامة: إجراء تدقيقات منتظمة للصحة والسلامة لضمان بيئة تعلم آمنة للطلاب والموظفين

 

 



  

 

 

 

   تطوير حلقة تغذية راجعة لتحسين مستمر .8

أ( ملاحظات قابلة للتطبيق: بعد كل مراجعة أو نشاط رقابي، تقديم ملاحظات قابلة للتطبيق لفريق القيادة المدرسية والموظفين،  

   .إلى جانب توصيات للتحسين

ب( إجراءات المتابعة: التأكد من وجود عملية واضحة لمتابعة التوصيات، مع وضع جداول زمنية وأهداف قابلة للقياس 

   .للتحسين

ج( الشفافية: مشاركة نتائج الرقابة مع مجتمع المدرسة الأوسع )الطلاب وأولياء الأمور والموظفين( بطريقة شفافة لضمان الثقة  

   .والمساءلة

 

   تقييم ومراجعة هيئة الحوكمة

ستجري هيئة الحوكمة تقييمات ذاتية منتظمة لتقييم فعاليتها في الحوكمة والإشراف الاستراتيجي ودعم رسالة المدرسة. ستساعد  

   .هذه المراجعات في تحديد مجالات التحسين وضمان الاستمرار في محاذاة أهداف المدرسة

 

   تعديل الميثاق

يجوز لهيئة الحوكمة تعديل هذا الميثاق حسب الحاجة ليعكس التغييرات في احتياجات المدرسة أو أهدافها أو المتطلبات القانونية. 

   .سيتم مناقشة أي تعديلات والموافقة عليها خلال اجتماع رسمي للمجلس

 

مسؤولة  (AFIA) باتباع نهج منظم وقائم على البيانات للرصد المنتظم، ستضمن هيئة الحوكمة أن تظأكاديمية الفنون الإسلامية

رمتوفعالة ومواءمة لأهدافها مع تعزيز ثقافة التحسين المس
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This Charter shall constitute the primary instrument of governance of Al Faisal International Academy and 

shall take precedence over all other governance policies, procedures or practices.  

Governance Structure   

1.Chair and Vice-Chair  

The chair and vice chair serve as the dedicated stewards of AFIA's vision, mission, values, and brand. With a 

deep sense of commitment, they offer strategic guidance, unwavering support, and thoughtful oversight to the 

Senior Leadership Team, ensuring the organization's long-term success and integrity.  

Names  Occupations  Designation  Signature  

Ms.Raeesa Dosari  Faculty member Qatar 

University-  

Chair    

Mr.Ahmed Abdullatif 

Almajdooba  

CEO-Al Faisal Group  Vice Chair    

  

2. School Leadership Team (SLT)  

The Senior Leadership Team (SLT) plays a pivotal role in providing visionary leadership, effective 

management, and creating a supportive environment that drives exceptional teaching and learning outcomes. 

Their influence is key to shaping the school's culture, promoting academic excellence, and ensuring a positive 

experience for students, staff, and the broader school community. Acting as the vital link between the Board of 

Governors and the school's operational activities, the SLT ensures that daily operations are aligned with the 

mission and goals set by the Board. They are responsible for overseeing and executing the school's daily 

functions while maintaining a focus on the school's core values, ensuring high standards in both teaching and 

learning.  

Names  Position  Designation  Signature  

Ms.Kawther Hassan 

Olayan  

Director  member    

Ms. Sadia Tahir Deputy Director  member    

Mr.Mouard Bougerra  Deputy Head Academics  member    

The Governing body consisting of Chair, Vice-Chair and the Senior Leadership Team, have a comprehensive 

and influential role in guiding the overall direction, management, and success of the school. This unified 

governance structure ensures effective collaboration, strategic decision-making, and alignment between the 

school's leadership and its governing body.   

Relationship of Chair and Vice-Chair with the Senior Leadership Team  

• Collaboration: The governing body works closely with the SLT to provide strategic oversight and ensure 

operational alignment with the school’s mission.  

• Performance Evaluation: The governing body regularly reviews the performance of the SLT to ensure 

academic excellence and operational efficiency.  

• Support and Guidance: The governing body provides mentorship and support to the SLT in implementing 

policies, strategic initiatives, and ensuring the well-being of the school community.  

Eligibility Criteria:  

A. Commitment to the School’s Vision and Mission  

• Demonstrated alignment with and dedication to the school’s vision, mission, and values.  

• Willingness to contribute time, energy, and expertise to support the school’s long-term success.  



  

 

 

B. Relevant Expertise and Experience  

• Education: Experience in educational leadership, curriculum development, pedagogy, or school 

administration.  

• Finance: Strong background in financial management, budgeting, accounting, or fundraising to support 

sound financial governance.  

• Legal: Knowledge of legal frameworks, compliance, and regulatory requirements in education as per the 

laws of State of Qatar.  

• Human Resources: Expertise in hiring, performance management, and staff development.  

• Strategic Planning: Experience in strategic leadership, planning, or business development to contribute 

to long-term school growth.  

• Community Engagement: Experience in community relations or partnerships that foster positive 

relationships with stakeholders.  

C. Leadership and Governance Skills  

• Proven leadership in previous roles, with experience in governance or board participation.  

• Ability to contribute to strategic decision-making, critical thinking, and problem-solving.  

• Understanding of governance structures, policy development, and oversight responsibilities.  

D. Commitment to Diversity and Inclusion  

• A commitment to promoting diversity, equity, and inclusion within the school community.  

• Understanding of the unique needs of diverse student populations and the importance of creating an 

inclusive educational environment.  

Terms and Selection Process  

1. Term Length: Each board member serves a term of 5 years, with the possibility of reappointment for an 

additional term.  

2. Selection: Board members are nominated and selected based on skills and alignment with the school’s 

mission.  

3. Vacancies: In the event of a vacancy, the board will seek candidates who meet the necessary criteria and 

are dedicated to the school's goals.  

Code of Conduct and Ethics  

• Confidentiality: Board members must maintain the confidentiality of sensitive school matters.  

• Conflict of Interest: Members must declare any conflict of interest and recuse themselves from related 

discussions or decisions.  

• Integrity: Board members must always act in the best interests of the school and its community.  

  

Responsibilities:  

The Board shall be responsible for ensuring the primary objectives are achieved which shall include, but not be 

limited to, the following:  

1.Principles: Defining, periodically reviewing, embodying and promoting the guiding principles, including the 

vision, mission and core values of AFIA.   



  

 

 

2.Strategy: Defining, periodically reviewing, ensuring the implementation by the SLT and measuring 

performance of the SLT against, the strategic plan.  

3.Regulatory compliance: Knowing, understanding and ensuring AFIA’s compliance to laws of the State of 

Qatar and regulation of MOEHE.  

4.Policies and Procedures: Ensuring the development and implementation of significant, operational policies 

and procedures including, but not limited to, safeguarding, health and safety, education, staff benefits and 

remuneration, training, equal opportunities, non-discrimination, and admissions.  

5.Delegation: Ensuring the proper delegation of management and operational functions to the SLT of AFIA and 

reliance upon their advice on those matters.  

6.Financial and Physical assets: Ensuring sufficient policies, procedures and personnel are deployed to 

ensure the protection, and efficient and accurate use, of financial and physical assets including, but not 

limited to, ensuring the financial accounts are audited at least once every year by a reputable firm.  

7.Appoitnment:  Appointing, managing and terminating the employment of SLT.  

8.Advisory: Advising, providing expert opinion and feedback to the principal on operational matters.  

9.Annual reporting: Reporting to AFIA community, at least once per academic year by way of written reports. 

Such reports shall include information on the general management of and academic performance of its 

students.  

10.Record-keeping: Ensuring the maintenance of proper records of the Board, but not limited to, minutes of 

meetings, resolutions, and the attendance register. Meetings and Decision-Making Process  

• Frequency of Meetings: The Governing Body will meet a minimum of [X] times per year. Special meetings 

may be called as necessary.  

• Quorum: A quorum for decision-making will consist of [X] members, including at least the Chairperson or 

Vice-Chairperson.  

• Decision-Making: Decisions will be made by consensus or by a majority vote when consensus cannot be 

reached.  

Monitoring and Evaluation activities by the governing body:  

Regular monitoring of the school by the governing body is essential to ensure that AFIA stays on track with 

its mission, goals, and performance expectations. Some of the key monitoring activities include:  

1. Establish Clear Goals and Performance Indicators  

a) Strategic Alignment: Ensure that the school’s strategic goals, mission, and vision are well-defined and 

aligned with the governing body’s expectations.  

b) Key Performance Indicators (KPIs): The governing body must develop and agree on measurable KPIs 

across various domains (academic performance, financial health, student/staff satisfaction, enrollment 

growth, etc.) that will serve as benchmarks for monitoring progress.  

  

2. Set a Regular Monitoring Schedule:  



  

 

 

a) Board Meetings: Schedule regular meetings (monthly or quarterly) to review the school’s performance. 

These meetings should be used to discuss reports from the Senior Leadership Team (SLT) and address 

key areas of oversight.  

b) Annual Reviews: Conduct an in-depth annual review of the school’s overall performance, including the 

progress made toward strategic goals and KPIs.  

c) Periodic Evaluations: Carry out periodic evaluations to monitor progress and adjust strategies if needed. 

These evaluations allow for timely interventions.  

3. Regular Reporting from the Senior and middle Leadership Teams:  

a) Monthly and Quarterly Reports: The SLT /MLT should provide regular reports to the governing body 

that cover key aspects of the school’s operations, including:  

b) Academic Performance: Student progress, curriculum updates, assessment results, and teacher 

evaluations.  

c) Financial Health:  Budget reports, expenditures, revenue, and future financial projections.  

d) Student and Staff Well-Being: Reports on student behavior, attendance, staff retention, and 

professional development.  

e) Compliance and Safety: Updates on regulatory compliance, health and safety protocols, and any legal  

matters.  

4. Conduct Regular School Visits  

a) Scheduled Visits: Board members should regularly visit the school to observe teaching and learning, 

safeguarding, facilities, student engagement, and overall culture. These visits can be conducted quarterly 

or semi-annually.  

b) Unscheduled Visits: Occasionally conduct unscheduled visits to ensure a true representation of the dayto-

day environment at the school.  

c) Feedback Collection: During visits, gather feedback from students, teachers, and staff to get a sense of  

the school’s morale and operational effectiveness.  

5. Establish Committees for Specific Areas of Oversight  

a) Academic Committee: Responsible for monitoring academic performance, reviewing curriculum, and 

ensuring that students meet or exceed academic standards.  

b) Finance Committee: Oversees the school’s financial performance, approves budgets, and ensures 

responsible use of resources.  

c) Governance and Compliance Committee: Ensures that the school complies with legal and regulatory 

standards and that hierarchy and organizational structures are functioning effectively.  

   d)Health, Safety, and Well-Being Committee: Monitors the safety protocols, well-being programs for 

students and staff, and school infrastructure.  

6. Hold Regular SLT Performance Evaluations  

a) Annual Review of Leadership: Conduct formal evaluations of the Senior Leadership Team’s 

performance, focusing on their effectiveness in meeting the school’s goals.  



  

 

 

b) 360-Degree Feedback:  Gather feedback from teachers, students, parents, and staff to assess the 

SLT’s leadership effectiveness.  

c) Action Plans: Based on the performance evaluation, set clear goals and improvement plans for the 

SLT, if needed.  

7. Review Data from Various Sources  

a) Academic Data: Regularly review standardized test results, internal assessments, graduation rates, 

and other metrics of student achievement.  

b) Surveys: Conduct annual or bi-annual surveys with parents, students, and staff to gather feedback on 

satisfaction, areas of concern, and suggestions for improvement.  

c) Financial Audits: Carry out internal and external financial audits to ensure transparency and 

accountability in the school’s financial practices.  

8. Monitor Compliance with Policies and Legal Standards  

a) Regulatory Compliance: Ensure the school complies with national, regional, and local laws regarding 

education, health, and safety.  

b) Policy Adherence: Regularly review adherence to school policies, such as admissions, inclusivity, 

safeguarding, and staff management.  

c) Health and Safety Audits: Conduct regular health and safety audits to ensure a safe learning 

environment for students and staff.  

9. Develop a Feedback Loop for Continuous Improvement  

a) Actionable Feedback: After each review or monitoring activity, provide actionable feedback to the SLT 

and staff, along with recommendations for improvement.  

b) Follow-Up Actions: Ensure there is a clear process for following up on recommendations, with 

timelines and measurable objectives for improvement.  

c) Transparency: Communicate monitoring results to the wider school community (students, parents, 

and staff) in a transparent manner, ensuring trust and accountability.  

Evaluation and Review of the Governing Body  

The Governing Body will conduct regular self-assessments to evaluate its effectiveness in governance, 

strategic oversight, and support of the school’s mission. These reviews will help identify areas for 

improvement and ensure continued alignment with the school’s goals.  

 Amendments to the Charter  

The Governing Body may amend this charter as necessary to reflect changes in the school’s needs, goals, 

or legal requirements. Any amendments will be discussed and approved during a formal board meeting.  

By following a structured and data-driven approach to regular monitoring, the governing body will ensure that 

AFIA remains accountable, effective, and aligned with its goals while fostering a culture of continuous 

improvement. 



 

 

 

 

  

  


